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Nyomtatott és online sajtó 
 

Magyar Levente: folytatódik a vajdasági gazdaságfejlesztési program 
2023. november 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, 

Vajma.info, Magyarszo.rs, PannonRTV 

Folytatjuk a 2016-ban megkezdett munkát, indul a vajdasági gazdaságfejlesztési program 

második fejezete - jelentette be Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium 

parlamenti államtitkára, miniszterhelyettes csütörtökön Szabadkán. A politikus emlékeztetett 

arra, hogy néhány hónappal ezelőtt szintén Szabadkán jelentette be a Vajdasági Magyar 

Szövetség (VMSZ) néhai elnökével, Pásztor Istvánnal, hogy a program első fejezete lezárult, a 

pályázatok kifutottak, a fejlesztések nagyjából lezajlottak. Most viszont új lendülettel folytatják. 

"A VMSZ rendületlen határozottsággal képviseli továbbra is azt, hogy gazdaságfejlesztés nélkül 

nehezen teremthető meg a vajdasági szülőföldön maradásnak a feltételrendszere. Ebben 

nincsen változás, és abban sincsen változás, hogy a magyar polgári, nemzeti kormány minden 

eszközzel támogatja ezeket a törekvéseket, felismerve azt, hogy ahol vállalkozás van, ahol 

munkahelyek vannak, ahol a gazdaság fejlődik, ahol vannak innovatív vállalkozók, ott lesz 

munkahely, ott lesz megélhetési lehetőség, ott lesz anyagi gyarapodás, ott lesz perspektíva, ott 

érdemes munkát vállalni, érdemes családot vállalni, érdemes tervezni a jövőt" - húzta alá. A 

gazdaságfejlesztés mellett a közlekedésfejlesztés területén is folytatják a munkát, nem sokára 

elindul a személyforgalom a Szeged-Szabadka vasútvonalon, folytatódik az építkezés a 

Belgrád-Budapest vasútvonal kiépítésén, bővítik a Hegcegszántó-Béreg határátkelőt, és 

folytatják a fejlesztéseket az oktatásban és más humán területeken is. 

 

Magyar Levente: a vajdasági magyar közösséget az összetartó ereje segíti át a 

változásokon és nehézségeken 
2023. november 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, PannonRTV 

Az ember folyamatosan érzi a változások erejét és következményeit, ugyanakkor érez egyfajta 

változatlanságot és stabilitást is, ami abból fakad, hogy a vajdasági magyar közösségnek olyan 

összetartó ereje van, amely minden változáson és nehézségen átsegíti - hangsúlyozta Magyar 

Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára csütörtökön 

Szabadkán. A politikus a vajdasági városban egy olyan szállodát nyitott meg, amely a magyar 

kormány vajdasági gazdaságfejlesztési programjának köszönhetően jött létre. Ez a második 

szálláshely a városban, amely a magyar kormány támogatásának köszönhetően jött létre. Mint 

mondta: a programot megvalósító Prosperitati Alapítvány tevékenysége messze túlmutat a 

vidéken, a mezőgazdasági tevékenységen és az iparon, és a programnak köszönhetően a 

városokban kimagasló színvonalú turisztikai fejlesztések tudnak megvalósulni. "Szabadkát 

ezzel Önök felhelyezik a turisztika térképére, még egy erősebb pozícióba, mint amilyenben 

korábban volt, hiszen sok szép látnivaló van Szabadkán a szecesszió csodáitól kezdve a 

természeti látványosságokig, (.) de ha nincsenek megfelelő színvonalú szálláshelyek, akkor el 

fognak maradni a turisták" - hangsúlyozta. 
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Szilágyi Péter: a nemzetnek nincsenek határai 
2023. november 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Vajma.info 

Trianonnal sem sikerült megtörni a nemzeti összetartozást, mert határai csak az országnak 

vannak, a nemzetnek nincsenek - mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

helyettes államtitkára csütörtökön Dombóváron. Szilágyi Péter a Petőfi Sándor születésének 

bicentenáriuma alkalmából rendezett, Szeptember végén című programsorozat gáláján 

köszöntötte az abban részt vevő dombóvári és gyergyószentmiklósi diákokat. Azt mondta, 

méltó Petőfi emlékéhez, hogy székelyföldi vendégekkel együtt ünneplik a költőóriást. A Tinódi 

Házban rendezett eseményen emlékeztetett: Petőfi rajongásig szerette a Székelyföldet, a 

székelyeket; Két ország ölelkezése című versét idézte, amelyben a költő azt írta, "együtt 

vagyunk és együtt is maradunk". Hozzátette, 2010 óta a kormánya azért dolgozik, hogy a 

maihoz hasonló, az összetartozás érzését erősítő találkozások megvalósulhassanak. A 

diákokhoz szólva úgy fogalmazott, a 15 milliós magyarság részeként egy, az egész világot átfogó 

hálózathoz tartoznak, amely Nobel-díjas tudósokat, tehetséges művészeket, zenészeket, írókat, 

a labdarúgó-válogatottat és a gyergyói jégkorong-egyesület sportolóit is magában foglalja. 

Kitért arra is, hogy a Petőfi-évfordulóhoz kapcsolódó dombóvári események megszervezésében 

nagy szerepe van a testvértelepülési programnak, Dombóvár és Gyergyószentmiklós 20221 óta 

része annak a több mint 1100 településből álló közösségnek, amelyek szoros kapcsolatot 

ápolnak egymással. "Legyetek büszkék arra, hogy ilyen nemzet tagjai vagytok, és Petőfi nyelvét 

beszélitek" - mondta a tanulóknak. 

        
Átadták a restaurált Bánffy-kastélyt az erdélyi Válaszúton 
2023. november 23. – MTI, hirado.hu, Krónika, maszol.ro 

Átadták csütörtökökön az Európai Unió és a Kolozs megyei közgyűlés támogatásával restaurált 

Bánffy-kastélyt az erdélyi Válaszúton. A Kolozsvártól 25 kilométerre található műemlék épület 

kulturális központként fog működni és a turisztikai körforgásba is bevonják. Az ingatlant több 

mint öt év alatt sikerült restaurálni, a külső homlokzatok és belső terek mellett a kastélyparkot 

is helyreállították, rendezték. Az ünnepségen Alin Tise, a Kolozs megyei önkormányzat elnöke 

a kastély hányattatott sorsára emlékeztetett. Elmondta: államosítása után előbb 

gyermekotthon, majd lerakat volt benne. Hangsúlyozta: a megyei közgyűlés fontosnak tartotta 

a megmentését, 2016-ban benyújtotta az uniós pályázatot a felújítására. A restaurálási 

munkálatokhoz Kolozs megye minden lakosa hozzájárult, mivel részben a megyei büdzséből 

finanszírozták, és a nagyközönséget fogja szolgálni - mondta Tise. A felújított épületre Andrei 

kolozsvári ortodox érsek-metropolita mondott áldást, a meghívottak között a római katolikus 

és református egyház képviselője is jelen volt. Vákár István, a Kolozs megyei közgyűlés alelnöke 

úgy fogalmazott: az átadási ünnepség "történelmi pillanat, valódi mérföldkő" a Kolozs megyei 

magyar épített örökség megmentése szempontjából. Mint mondta, igazi "drágakövet" adnak 

vissza a közönségnek, felújítása a helyi közösség szempontjából is fontos, hiszen 

munkahelyeket is teremt. 
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Kelemen Hunor: a politikai helyzet kaotikus és az akut instabilitás felé halad 
2023. november 23. – maszol.ro 

Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke csütörtökön a Csíkszeredai Megyei Sürgősségi Kórház 

vezetőivel tárgyalt az egészégügyi intézmény helyzetéről, jelenlegi és jövőbeli fejlesztésekről. 

Az eseményen jelen volt többek között Tánczos Barna, szenátor, Hajdú Gábor, Csíkszék 

parlamenti képviselője, Borboly Csaba, Hargita Megye Tanácsának elnöke és Korodi Attila, 

Csíkszereda polgármestere. Kelemen Hunor szövetségi elnök gratulált a kórház vezetőinek az 

eddig elvégzett sikeres, minőségi munkáért. Az RMDSZ elnökének ígérete szerint az 

egészségügyi beruházások folytatódnak, ami több száz millió lejt jelent az országos 

költségvetésből. „Számunkra, amikor nem voltunk kormányon, akkor is kiemelt helyen 

szerepelt a csíkszeredai kórház támogatása és ez továbbra sem változik, ugyanis a csíkiak, a 

Hargita megyeiek és az egész régióban élők korszerű és magas színvonalú szolgáltatásokat 

várnak el jogosan. Életeket menteni és a lehető legtöbb pácienst csak úgy lehet ellátni, ha 

korszerű infrastruktúra és magasszintű szolgáltatást tud a kórház nyújtani és fontos szempont, 

hogy lehetőleg minél kevesebben kelljen a megyét elhagyják orvosi vizsgálat és kezelés miatt. 

Az RMDSZ számára továbbra is kiemelt szempont – ámbár látják az országos regionális 

kihívásokat –, hogy az állami támogatásokból lehetőleg minél több kerüljön a csíkszeredai 

kórházhoz, a lelassult kormányzati döntések előbb utóbb véget érnek és ezt követően 2024-re 

továbbra is lesz pénz a kórházak beruházásaira. A magyarországi támogatásokkal 

kapcsolatosan az volt a szempont, hogy ide kerüljön, mert kerülhetett volna máshova is. 

Elvárásunk volt olyan konstrukciót találni a Mens Sana Alapítvánnyal és a kórházzal, ami 

hosszan biztosítja a kardiológia intervenciós központ működését” – fogalmazott Kelemen 

Hunor. 

 

Három éjjel, három nap nem elég a lábuknak: csütörtökön ismét a kincses 

városban találkoznak a népi muzsika kedvelői, művelői  
2023. november 23. – Krónika 

Újdonságokkal, minden korosztályt megszólító programokkal és új táncházhelyszínnel várják 

az érdeklődőket a csütörtökön kezdődő 19. Kolozsvári Népzene- és Néptánctalálkozón. A 

háromnapos rendezvénysorozat főszervezője, Fülöp Ágnes úgy fogalmazott a Krónika 

megkeresésére: minden évben próbálnak kicsit újítani a programon. Ennek értelmében 

például mindig változó a hivatásos együttesek előadása, próbálják a legaktuálisabb, legújabb 

produkciót elhozni a kolozsvári Ördögtérgye néptáncegyüttes által szervezett eseményre. 

„Ezáltal egyrészt segítünk a táncegyütteseknek abban, hogy Kolozsváron is bemutassák 

előadásukat, másrészt a kincses városi közönség egy nagy rendezvény keretében tekinthet meg 

egy-egy olyan produkciót, amelyet a formációk leginkább saját városukban állítanak 

színpadra” – mondta lapunknak Fülöp Ágnes. Hozzátette, mindig próbálnak kicsit többet – 

sokszor úgy érzi, túl sokat is – „beleszuszakolni” a programba, de így szeretnének minden egyes 

korosztályt megszólítani. 
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eKovászna: a háromszéki önkormányzat kivezeti a papírt és bevezeti a digitális 

ügyintézést 
2023. november 23. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Januártól a háromszéki önkormányzat belső munkafolyamataiból kivezetik a papírt és a 

dokumentumok elektronikusan aláírva és digitálisan „közlekednek” a különböző irodák között. 

Internetes ügyfélkaput indítanak, amely által a háromszékieknek már nem kell beadványaikat, 

kéréseiket papíron bevinniük a megyeházához, hanem online igényelhetik a szolgáltatásokat. 

Emellett 30 évre visszamenőleg digitalizálták a háromszéki önkormányzat dokumentumait és 

építési engedélyeket. Jakab István Barna, a háromszéki önkormányzat alelnöke a digitalizált 

rendszer csütörtöki bemutatóján úgy fogalmazott: szintet lép Kovászna megye tanácsa és belép 

a digitalizáció korába. Az „eKovászna” nevű digitalizációs projektet a Közigazgatás Fejlesztési 

Operatív Program (POCA) keretében valósították meg 2 millió lejnyi beruházásból. Jakab 

Barna szerint beüzemeltek egy informatikai rendszert, amely digitalizálja az intézményen 

belüli munkafolyamatokat, vagyis a háromszéki önkormányzat különböző irodái közt nem 

papíron közlekednek a dokumentumok, hanem elektronikus formában, és azokat egy 

adatbázisba mentik. Ezt a folyamatot januárban indítják el. 

 

Lehetőséget teremtettek a találkozásra, az üzleti kapcsolatok megerősítésére  
2023. november 23. – szekelyhon.ro 

Több mint 250 magyarországi, erdélyi, felvidéki, illetve vajdasági vállalkozó érkezett a St. 

Georgius Manager Club és a CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit Kft. 

által szervezett IV. Kárpát-medencei Magyar Vállalkozói Konferenciára, amely a hétvégén 

zajlott Marosvásárhelyen. A konferencia első napján az IncubCenter adott otthont az Építkezés 

jövője: fenntarthatóság/digitalizáció kényszer pálya vagy megoldás című kerekasztal-

beszélgetésnek. A szervezők által küldött közleményből kiderül, hogy második nap a 

marosvásárhelyi Kultúrpalotában több előadás hangzott el, beleértve a Bank, befektetés és 

kockázati tőke a vállalkozásokban című kerekasztal-beszélgetést.  

 

Marosvásárhelyi RMDSZ: „Ellenezzük a Soós Zoltán elleni boszorkányüldözést” 
2023. november 23. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A csütörtöki tanácsülés napirendjén három határozati javaslat szerepelt arra vonatkozóan, 

hogy a Városi Tanács szálljon be az Országos Korrupcióellenes Ügyészség (DNA), Soós Zoltán 

polgármester ellen indított nyomozásába – írja állásfoglalásában a marosvásárhelyi RMDSZ. 

„Az RMDSZ tanácsosai egyik javaslatot sem szavazták meg és ennek egyszerű, világos, jogilag 

alátámasztott oka van. A konkrétumokat tartalmazó vádirat hiányában nem lehetséges jogilag 

megalapozott döntést hozni. A politikai lejárató kampány persze mindig lehetséges, amint azt 

az egymást túllicitáló tanácsosok támadásai is jól mutatják – de mi nem erre szerződtünk, ezt 

a leghatározottabban visszautasítjuk. Különösképpen azt figyelembe véve, hogy a törvény 

világosan fogalmaz: a perbe való belépésre, a bírósági eljárás kezdetéig kínál lehetőséget, és 

semmiképp nem a vádemelés megfogalmazásáig” – tették hozzá. 
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Elnökválasztást tartott a Fehér megyei RMDSZ Nőszervezete 
2023. november 23. – maszol.ro 

A gyűlésre november 22-én, szerdán este került sor a Fehér megyei RMDSZ nagyenyedi 

székházában. A hölgyeket Ladányi Árpád Csaba, a szövetség megyei elnöke köszöntötte: „A nők 

olyan társadalmi problémákra érzékenyek, amelyeket mi, férfiak, talán nehezebben veszünk 

észre, vagy másfajta megoldásban gondolkodunk. Ezért van szükség a nők tevékenységére, 

amelyet mi kellőképp méltányolunk”- hangsúlyozta az elnök. Lőrimcz Helga, Nagyenyed 

alpolgármestere, aki régebb ő maga is egy ideig a megyei nőszervezet elnöki tisztségét töltötte 

be, röviden ismertette a szabályzatot. Elmondta: a jelöléseket az RMDSZ kolozsvári Irodájába 

kellett leadni, így ismert a lista. Fehér megye egy elnök és három alelnök tisztségére jogosult és 

épp ennyien adták le kérésüket, így nyílt szavazást tarthattak. A szabályzatnak megfelelően, 

Lőrincz Helga az országos nőszervezet területért felelős alelnökeként vezette a gyűlést. A 

szavazatra jogosultak eldöntötték: Szakács Ildikó folytathatja mandátumát, alelnököknek 

pedig Fogarasi Antónia Melindát (Torockószentgyörgy), Turzai Tímeát (Magyarlapád) és 

Vinczellér Erzsébetet (Magyarpéterfalva) választották meg. 

        
Kherndl Jánosra emlékezve 
2023. november 23. – ma7.sk 

2023 novemberében, Kherndl János születésének 190. évfordulója alkalmából a lévai Reviczky 

Házban emlékeztek a zselízi uradalom neves gazdatisztjére. A Reviczky Társulás égisze alatt 

működő Léva és vidéke helytörténeti szakosztály 120. helytörténeti előadását Csonka Ákos 

tartotta. Kherndl Mátyás és Jerenth Mária 1833. november 1-jén született gyermekéről, 

Jánosról elmondta, hogy 19 évesen lépett a zselízi uradalom szolgálatába. 1883-ban vette 

feleségül Huberth Jolánt, aki 1917 és 1921 között a Lévai Nőegylet alelnöke volt. 1884-ben már 

a zselízi uradalom jószágfelügyelőjeként tevékenykedett: Az ő idejében vette kezdetét a zselízi 

uradalomban a nagyüzemi cukorrépa-termesztés. Bevezette a gőzgépek használatát. Nevéhez 

kötődik a zselíziek számára oly kedves nosztalgiával dédelgetett kisvasút kiépítése. A Bars 

vármegyei közigazgatási bizottságnak és Zselíz mezővárosának képviselő-testületi, valamint 

1886-tól a Lévai Casinónak is tagja volt. Anyagilag is támogatta és kezdeti tagja volt a lévai 

kórházat megalapító bizottságnak is". 

 

Nem mindegy, milyen jövő vár a középiskolásokra 
2023. november 23. – ma7.sk 

A Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetségét Brezo Ferenc kassai gimnazista idén tavasszal 

azért hozta létre, mert észrevette, hogy a középiskoláknak nincs ifjúsági érdekvédelmi 

szervezetük. Első körben a iskolákkal próbált meg együttműködni, de végül úgy döntött, hogy 

a tagság individuális lesz, vagyis az csatlakozhat, aki akar. Három célunk van. Az egyik, hogy 

összekössük az érintetteket – Pozsonytól Királyhelmecig. A második a készségek fejlesztése és, 

hogy létrehozzunk egy olyan új szlovákiai magyar értelmiségi réteget, ami képes lesz majd az 

itteni magyar közösség érdekeit képviselni. A harmadik tevékenységi kör az ifjúsági 
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érdekvédelem, hogy a szlovákiai oktatásügyben a magyar diákok véleményét is meghallgassák. 

Ne egy elavult, a múlt század hetvenes-nyolcvanas éveire jellemző állapotban ragadjunk bent, 

nem létező ifjúsági élettel, hanem próbáljunk meg egy kicsit a 21. század kívánalmai szerint 

változni” – ecseteli a szervezet céljait. Eddig 43 középiskolás csatlakozott a szervezethez, és 

minden alkalmat megragadnak arra, hogy propagálják magukat. Mint mondja, nem akarnak 

tömegszervezetté válni, olyan érdeklődő és gondolkodó fiatalokat várnak maguk közé, akik 

hajlandók dolgozni. „Volt is már egy diákparlamentünk Szencen, ahol vagy húszan összeültünk 

és amin részt vett Csáky Pál volt miniszterelnök-helyettes, egykori EP-képviselő, Fodor Attila, 

a Comenius Pedagógiai Intézet igazgatója és a ma7.sk vezető szerkesztője, Kolek Zsolt. 

 

A néphagyomány iránt elhivatott pedagógusok találkozója Búcson 
2023. november 23. – felvidek.ma  

Mindannyiunk számára kiemelt feladat a gyermekek korosztályi sajátossága szerint, korszerű 

pedagógiai módszerekkel, hagyományos értékekkel jelen lenni az óvodai és iskolai világ 

pedagógiai folyamataiban. Erre kínál lehetőséget, választ, eszköztárat a Tulipános Program, 

mely egyszerre innovatív és hagyományos értékekre épülő, szemlélete új perspektívát nyit a 

pedagógia számára, melynek központi tartalma a magyar kultúra széles és sokrétű tárháza. 

Olyan módszertani sajátosságot biztosít, melyben a gyermekek korosztályi sajátossága mellett 

a pedagógusokra való összpontosítás is kiemelkedő célkitűzés. Tartalmát tekintve az óvodai 

nevelés országos alapprogramjában megjelölt célkitűzésekre épít és évtizedes és aktuális 

pedagógiai kérdésekre ad választ úgy, mint gyermektánc, vagy éppen a nemzeti nevelés, de a 

zenei nevelés területét is megjeleníti, kiegészíti. A búcsi Szivárvány Óvoda hatodik éve ad 

otthont a Tulipános Felvidék elnevezésű, óvodapedagógusoknak szóló tábornak. Az első 

szakmai tábort az SZMPSZ szervezte, s azóta 5. alkalommal a búcsi óvoda szervezésében 

valósul meg. A kétnapos pedagógustábor iránt egyre nagyobb az érdeklődés. Idén 90 elhivatott 

óvodapedagógus, tanító, nevelő és egyetemi hallgató is volt a jelentkezők közt. 

 

„Ez nem nosztalgia, hanem a modern korhoz nélkülözhetetlen készségfejlesztés” 
2023. november 23. – felvidek.ma  

Néphagyomány az oktatásban címmel szervezett szakmai konferenciát pedagógusok részére a 

Comenius Pedagógiai Intézet (CPI) a Hagyományok Háza Hálózat felvidéki tagjával és az 

Eötvös Utcai Magyar Tannyelvű Alapiskola társszervezésében november 22-én Komáromban. 

Az Eötvös utcai iskola nagy előadótermében mintegy 80 pedagógus részvételével zajló egész 

napos konferencián megjelent Kocskovics Gabriella, az oktatási minisztérium nemzetiségi 

főosztályának munkatársa, Szabó Tibor, a Nyitrai Konstantin Filozófus Egyetem Középeurópai 

Tanulmányok Karának tudományos dékánhelyettese, Farkas József, a Budapesti 

Hagyományok Háza munkatársa, egyben a felvidéki kirendeltség vezetője, Bagita Judit, a 

Komáromi Közös Tanügyi Hivatal referense és Szabó Veronika, az Országos Közoktatási és 

Ifjúsági Intézet Komáromi Központjának munkatársa. A délelőtt folyamán négy plenáris 

előadás hangzott el, délután pedig három szekcióban folyt a szakmai műhelymunka. Fodor 

Attila, a Comenius Intézet igazgatója köszöntőjében annak a véleményének adott hangot, hogy 
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a jelenlegi közoktatási rendszer elég szabadságot nyújt a pedagógusoknak ahhoz, hogy jó 

iskolákat csinálhassanak. „Ez pedig a legfontosabb feladatunk” – húzta alá. 

 

Megint elment egy példaértékű magyar közéleti ember 
2023. november 23. – felvidek.ma  

Hiába az évek, a betegségek, mégis, mindig megdöbbent egy-egy jó magyar ember közösségből 

való távozása. Mert Száraz József az volt. Száz százalékon teljesített, amióta csak ismertem: a 

népéért, nemzetéért, falujáért, közösségéért. Aztán elcsendesült, hallottam, hogy a helyi 

egyházat segíti munkájával. Ez a fajta „kisebbségi” lét, (nem szeretem e szót), aki ezt úgy éli 

meg, mint Jóska, az bizony valahol önfeláldozás is. Száraz Józsefet – mindenki Jóskáját – a 

90-es évek elején, ha jól emlékszem Pozsonyban az Együttélés Politikai Mozgalom alakuló 

ülésén – vagy az azt megelőző előkészületek során ismertem meg, én akkor a Csemadok járási 

tisztségviselője, ő pedig mint a mozgalom alapító tagja és mindenese volt. Jóska egy olyan 

karizmatikus magyar ember volt, jó volt együtt dolgozni vele, még akkor is, ha nem voltunk 

mindig egy véleményen. Az emlékek foszlányából előjön, hogy volt ő halálos beteg, amikor már 

sirattuk őt, mert olyan állapotba került. A jó Isten azonban megtartotta, mert tálentumot adott 

neki, és szükség volt még rá – egészen a végső leállásáig. A Csemadok és EPM, majd az utódpárt 

soraiban végzett munkája, járási funkciói mellett, polgármesterként falujában Udvardon, olyan 

fejlődésen ment át a falu, hogy öröm volt ott lenni. Minden rendezvényünket ott tartottunk. Az 

első történelmi konferenciát Molnár Imrével a kitelepítések kerek évfordulóján Udvardon vele, 

és örökös alpolgármesterével, a kitűnő Kusý Karcsival együtt szerveztük. Ő volt az egyetlen 

polgármester abban az időben, aki egy monumentális emlékművet állíttatott a kitelepítettek 

emlékére. S ekkor már neki is megnyílt a Kárpát-medence, minden irányban és az 

anyaországban is volt kapcsolata. S azóta is itt tartják meg a honismereti-történelmi országos 

konferenciákat. 

    
Babacsomagok a dél-bánáti szórványban élőknek 
2023. november 23. – Vajma.info 

A Magyar Nemzeti Tanács és a Nemzetpolitikai Államtitkárság jóvoltából babacsomagokat 

osztottak szét a hertelendyfalvi Tamási Áron Székely-Magyar Művelődési Egyesületben. A 

szórványban lévő közösségek részére Sándoregyházára három, Hertelendyfalvára hét, 

Pancsovára pedig hat babacsomag érkezett, ezeket a harmadik életévüket betöltött 

gyerekeknek szántak. Azok a szülők, nagyszülők, gyerekek, akik most nem tudták átvenni a 

csomagokat, később is alkalmuk nyílik majd rá. Győrfi Klára, a szórványközpont munkatársa 

hangsúlyozta, hogy nagyon fontos a megmaradás ebben a térségben. A magyar kormány 

tulajdonképpen babakortól kezdve támogatja az itt élő magyar gyerekeket. Ez a fajta segítség 

tovább folytatódik az óvodás és iskolás korukig a Szülőföldön magyarul pályázatokon keresztül 

is. Mindenki nagyon örült és hálás volt a kapott ajándékért. 
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Második közvitáját tartotta meg a Magyar Nemzeti Tanács Adán 
2023. november 23. – PannonRTV 

A 2024 és 2029 közötti időszakra vonatkozó Vajdasági Magyar Kulturális Stratégia tervezet a 

prioritásokat, az értékelveket és a hosszú távú célokat tartalmazza. A jelenlévőkkel először 

ismertették a stratégiát, majd a nyilvános közvitán lehetőség volt a felszólalásra. Maksó Éva az 

adai Szarvas Gábor Könyvtár igazgatója elégedett a stratégia tervvel. Mint mondja, kidolgozott 

és a község számos települését, és azok számára fontos kulturális eseményeit is tartalmazza. 

Maksó Éva, igazgató, Szarvas Gábor Könyvtár, Ada: „A könyvtár igazgatójaként nagyon jó 

néven vettem azt, hogy maga a Szarvas Gábor Könyvtár is benne van, és mindenféle 

tevékenysége, Adára vonatkozó kulturális megmozdulás felölelve van és nagyon szép 

felsorolásban. Javaslatom is van ezt illetően, és nagyon jó néven veszem, hogy benne szerepel 

Moholy-Nagy művészete.” 

 

Kovács Elvira: Az összetartó családok összetartó nemzetet alkotnak 
2023. november 23. – PannonRTV 

Nagycsaládokat és a Prosperitati Alapítvány korábbi házvásárlási pályázatán nyertes 

családokat látogattak meg Oroszlámoson és Törökkanizsán a Vajdasági Magyar Szövetség 

képviselői. A családok meglátogatását követően Kovács Elvira, a VMSZ alelnöke a szülőföldhöz 

való ragaszkodás fontosságáról beszélt. „Az életkörülmények ellenére, ha nehéz is, de itthon 

szeretne boldogulni, mondta az egyik családapa, aki a szerbiai állami forrásból biztosított 

házvásárlásnál sikertelenül pályáztak, és most abban reménykednek, hogy a Prosperitati 

Alapítvány által kiírt új házvásárlási pályázaton sikeresek lesznek. Mi mindenképp azon 

leszünk, hogy ha valaki megérdemelte, megérdemli hogy sikeres legyen, azok a 

nagycsaládosok.” Az esemény lakossági fórummal zárult, melyen Jerasz Anikó, a VMSZ 

tartományi képviselőjelöltje a magyar nyelvű oktatás és kultúra fontosságát hangsúlyozta: 

„Mindezt nagyon fontos, hogy korszerű, felújított oktatási intézményekben tegyék meg. Ehhez 

pedig fontos, hogy erős, kisebbségi érdekképviseletünk legyen mind a tartományi mind 

köztársasági szinten. Elmondhatjuk, hogy itt, Törökkanizsán szinte az összes oktatási 

intézmény megújult.” 

 

Az újdonságok nyomában 
2023. november 23. – Magyarszo.rs 

A magyarkanizsai Regionális Szakmai Pedagógus-továbbképző Központ újabb képzésnek adott 

otthont csütörtökön. Ezúttal egy olyan sokakat foglalkozó téma volt a központban, melynek 

ismerete elengedhetetlen lesz a közeljövőben. A Seminari Srbije szervezettel együttműködve az 

E-levéltár és levéltári anyagok címmel szervezett képzésre sokan érkeztek, többek között 

intézményvezetők. A megjelenteket Jerasz Anikó, a magyarkanizsai Regionális Szakmai 

Pedagógus-továbbképző Központ megbízott igazgatója köszöntötte. A képzésre 11 településről 

érkeztek résztvevők, 6 község 26 intézményének képviseletében összesen 38-an. 
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Kijevben módosíthatnak a kisebbségeket érintő törvényeken 
2023. november 23. – KISZo.net 

Az Európa Tanács javaslatai alapján Ukrajna módosíthatja a nemzeti kisebbségeket érintő 

korábbi jogszűkítő törvényeit. A tervezetet megküldték véleményezésre a kárpátaljai magyar 

érdekvédelmi szervezeteknek is. Kijevben elkészült egy kerettörvényi módosító javaslat, ami 

alapján hozzányúlnának a 2017-es oktatási jogszabályhoz, a 2019-ben jóváhagyott 

nyelvtörvényhez és a nemzeti közösségek jogait szabályozó, 2022 decemberében megszavazott 

dokumentumhoz. A felsorolt törvények kivétel nélkül visszalépést jelentettek a korábbi 

gyakorlathoz képest. Ezeket több ízben is kritizálta a Velencei Bizottság, valamint a kárpátaljai 

magyarságszervezetek is számtalan változtatási javaslattal éltek, de ha voltak is korábban 

módosítások, érdemileg semmi sem változott, a kisebbségi szervezetek észrevételeit mostanáig 

lesöpörték az asztalról, a lefolytatott társadalmi viták pedig inkább csak látszatjelleget 

hordoztak. A legújabb törvényhozói módosítói szándék azonban érdemi változásokat 

jelenthetne. A megkülönböztetett, garantált kisebbségi jogok azoknak a közösségeknek 

járnának, melyek tagjai a helyi lakosság legalább 15 százalékát képezik. 

 

A beregszászi főiskolán bemutatták a Balcsillag című filmet 
2023. november 23. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Filmbemutatóra és közönségtalálkozóra gyűltek össze az érdeklődők a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskolán. Az intézmény Kölcsey Filmklubjában vetítették a Debrecen 

környékén forgtott, a köznyelvben The Last of Us-ként emlegetett Balcsillag című filmet Pólik 

József rendezésében. A 2023-ban bemutatott posztapokaliptikus thriller egy olyan világba 

repíti a nézőket, ahol egy rejtélyes kór miatt kijárási tilalom sújtja a várost, a kivezető utakat 

lezárták, a néptelen utcákon halottak hevernek, a boltok üresek, a házak pedig elhagyottan 

állnak. A film elkészítését a koronavírus miatt bevezetett korlátozások inspirálták, sőt több 

helyszínen a járvány időszakában forgattak. A Balcsillag alapvető üzenete a jó melletti kitartás 

emberpróbáló erejéről, a veszteségek feldolgozásáról, és az ártatlanság elvesztésének 

mélységeiről szól. Fontosnak tartjuk, hogy teret biztosítsunk a kultúrának és művészetnek, 

amelynek szerves része a független filmezés, emelte ki stábunknak Molnár Krisztina, a főiskola 

Fodó Sándor kulturális központjának vezetője. A vetítést követően közönségtalálkozóra került 

sor a film rendezőjével, Pólik Józseffel, Sőreghy Ágnessel, aki a főszereplő édesanyát alakította, 

valamint Szántó Györgyivel, aki Arina, a nehéz sorsú ukrán lány szerepét játszotta. 

 

Két alkalommal is ülésezett a 17 Genius Kézilabda Tehetségpont 
2023. november 23. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a 2023-2024-es tanévben 19 Genius Kézilabda 

Tehetségpontba hirdetett edzéseket a Magyar Kormány és a Magyar Kézilabda Szövetség 

támogatásával, amelyre 2023. augusztus 09. – szeptember 15. között lehetetett jelentkezni. Ez 

idő alatt 603 (338 fiú, 265 lány) sportolni vágyó fiatal nyújtotta be jelentkezését. A jelentkezési 

határidő után 73 fiatal kérte csatlakozását a tehetségpontokhoz, így összesen a tanévben 676 

fiatal jelentkezett a foglalkozásokra. A program célja: a tehetséges gyerekek felkarolása, 
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segítése, fejlesztése az esélyegyenlőség jegyében, a kézilabdasport népszerűsítése Kárpátalja 

iskoláiban, az ifjú tehetséges kézilabdázók felkutatása, versenylehetőség biztosítása, valamint 

visszahozni a kézilabda régi hírnevét régiónkban. 

 

A dal születése - rendhagyó irodalom órák a Kárpátaljai Kultúrkaraván 

szervezésében 
2023. november 23. – Karpat.in.ua 

Vajon minden vers lehet dalszöveg, és minden dalszöveg vers is egyben? Ezt a kérdéskört 

vitatták meg az elmúlt nap a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú 

Szakképzési Intézetében, ahol Heinczinger Miklós „Mika” és dalszerző társa, Nacsinák Gergely 

András engedtek betekintést abba, hogyan is jön létre egy dal. A rendezvény a Kárpátaljai 

Kultúrkaraván programsorozatának része, amellyel a szakintézet mellett, további kilenc 

intézményt kerestek fel Gálocstól Nagyberegig. Mikát a Kárpátaljai verskedvelők is ismerhetik, 

hiszen az elmúlt években több alkalommal lépett fel vidékünkön a Misztrál együttessel, a 

napokban pedig a Versfonás elnevezésű páros estjükkel vitték irodalmi utazásra a 

hallgatóságot. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 23.  – Kossuth Rádió 

 

Magyari Sára nyelvész, a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetem docense a magyar nyelv 

napján a beregszászi II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán tartott előadást. 

Tapasztalatairól, a magyar nyelv kárpátaljai helyzetéről, a magyar kisebbséget érintő 

megszorító intézkedésekről beszél Magyari Sárát. 

 

Vízaknán megszűnt a magyar iskolai oktatás, Nagyszebenben pedig már csak egyetlen 

tanintézményben lehet magyar nyelven tanulni, mondja a debreceni Radnai Gábor. A Petőfi-

program ösztöndíjasa a dél-erdélyi  magyar közösségben, főként a gyerekek körében lát el 

különféle feladatokat.  Vízaknán a református egyháznál, Nagyszebenben a Híd Szebeni 

Magyar Egyesületnél oktat iskola után gyerekeket, de a rendezvényszervezésben is segít.  

 

Szerdán tartották a Füleki Szakközépiskolában határon inneni és túli középiskolák 

részvételével az "Ügyes asztalosversenyt". A házigazda intézmény  több éve gyümölcsöző 

kapcsolatokat épít szlovákiai és magyarországi szakmai partnerekkel, melynek eredményeként 

mára több ágazatban is korszerűen felszerelt termekben, illetve tanműhelyekben tudnak 
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oktatni. A zólyomi, kékkői, balassagyarmati, bátonyterenyei és füleki asztalos-tanulók vettek 

részt a versenyen.  

 

Balul ütött ki a dél-koreai Jamboree, de mégis tanulságokkal teljes - tudjuk meg a négyfalusi 

Mátyás Tímeától. A négyfalusi lány a magyarországi cserkészekkel jutott ki a világtalálkozóra, 

ám a rossz időjárási viszonyok miatt, alig vehettek részt szervezett programokon. Így inkább 

egymással és a környékkel ismerkedtek, amennyire egyáltalán lehetett.  

 

1971 december elején mutatkozott be a Kortárs Szinpad műkedvelő együttes a Szakszervezetek 

Művelődési Házában Nagyváradon. A közelmúltban jubileumi találkozót tartottak a 

nagyváradi Léda-házban. Bemutatták a Kortárs működésének 20 évéről készült Emlékkönyvet.  

 


